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Sousedská setkání



SLOVO STAROSTKY

Vážení spoluobčané,

v říjnu letošního roku
proběhly komunální
volby, ze kterých vzešli
noví zastupitelé. Ustavu-
jící zastupitelstvo pak
zvolilo nové vedení
obce. Byla jsem zvolena
starostkou a místosta-
rostkou se stala paní
Alena Sahánková. Ráda
bych, aby to byl nový
začátek budoucí spo-
lečné práce ve prospěch
Všenor. Doufáme, že budeme všichni táhnout za jeden
provaz a že se nám podaří vytvořit v obci přátelskou atmos-
féru.

Za poslední roky se v naší obci ledacos udělalo a mnohé se
zlepšilo, ale některá rozhodnutí, ať již v dobré víře uskuteč-
něná nebo plánovaná, vidím jako problematická. Vynasna-
žím se, abych jako starostka navázala na to dobré, ale zároveň
se vyvarovala chyb svých předchůdců. Nové zastupitelstvo
obce se bude snažit zlepšit věci, které nevidí jako optimální.
Víme, že to nebude snadné, ale doufáme, že i mnozí naši spo-
luobčané budou chtít aktivně pomoci, abychom na místo,
které jsme si pro svůj život vybrali, mohli být po právu pyšní. 

Všichni zastupitelé se rozhodli, že nově dobrovolně přijmou
Etický kodex, který je ke zhlédnutí na stránkách obce
a vyzývá k morálnímu chování a službě občanům bez pod-
mínek, bez zneužívání k vlastnímu zvýhodnění, k práci
v rámci platných zákonů. Považuji to za velmi důležitý krok
a signál vůči obyvatelům Všenor. Je to krok, který nutí k zamy-
šlení nad morálním jednáním, protože morálka je prvním
předpokladem k dobrému vztahu mezi lidmi a dobré vztahy
mezi lidmi přináší život nejen spokojenější, ale i jednodušší.

V předvolebním programu Všenory2020 jsme se zavázali
k tomu, že budeme více naslouchat názorům občanů, jejich
přáním. Chtěli bychom znát Vaše pohledy na nejrůznější
otázky týkající se rozvoje a zvelebování obce, na život v ní,
na život ve vaší ulici. Chceme být k občanům blíž. Proto jsme
připravili projekt nazvaný „Sousedská setkání“. Ten umožní
vám všem seznámit se s námi zastupiteli a nám naopak
s Vámi, ale také sblížit se mezi sousedy navzájem. Budeme
mít radost, pokud se sousedská setkání stanou prostorem
pro vzájemnou výměnu informací. 

Blíží se nejkrásnější svátky roku, Vánoce. Při čtení těchto
řádků bude do Štědrého dne chybět už jen pár dnů. Přeji Vám
za celé zastupitelstvo krásné svátky vánoční prožité s klidem,
láskou, pohodou, pochopením a vzájemnou podporou.
Pokud budete chtít, můžeme se v neděli 16. prosince potkat
na koncertě vážné hudby v budově obecního úřadu nebo
v sobotu 29. prosince v kapli svatého Jana Křtitele na pro-
hlídce spojené s ochutnávkou svařeného vína. Na obě akce
Vás srdečně zveme. 

Do roku 2019 Vám, milí spoluobčané, přejeme především
hodně zdraví, štěstí, optimismu a úspěchů ve všem, do čeho
se pustíte. A těšíme se na společná setkání s Vámi.

Lenka Nejedlíková
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MÍSTOSTAROSTKA, 
VÝBOR KULTURNÍ A HISTORICKÝ
Mgr. Alena Sahánková, knihovnice
Dlouhodobě se zajímá o život v obci a věnuje se Vše-
norské knihovně a  kultuře. Mezi její zájmy patří turis-
tika, jóga, kultura a sběr informací k historii obce.

FINANČNÍ VÝBOR
Ing. Martin Mašát, ekonom
Jako ekonom chce své zkušenosti využít pro dobro
Všenor v rámci ekonomické, účetní a kontrolní
agendy. 

KONTROLNÍ VÝBOR
Ing. Roman Štěrba, podnikatel
Ve Všenorech bydlí již 20 let a snaží se co nejlépe udržo-
vat vilu Boženka pro příští generace. Nerad by, aby Vše-
nory přišly o svůj historický ráz, malebnost, klid. 

VÝBOR OCHRANY PAMÁTEK 
A KOMUNITNÍHO PLÁNOVÁNÍ
Mgr. Kateřina Samojská Ph.D, stavební historik,
památkář
Naší obci by chtěla pomoci získat další dotace na památky
a udržení jejího historického rázu, ráda by se soustředila
na společenské a klubovní dění ve Všenorech a také na
podporu turismu v širším kontextu celého regionu. 

VÝBOR SOCIÁLNÍ A ZDRAVOTNÍ
MUDr. Michaela Formánková, 
praktická lékařka
Všenory miluje. Všenory jsou pro ni jedinečné hloub-
kou svojí duše. Příroda a historie se tu podle ní zrcadlí
v povahách a charakterech lidí, kteří se zde po gene-
race usazují.

VÝBOR ŠKOLSTVÍ A SPORTU
Tomáš Švec, programátor
Nezávislý programátor, podnikatel, člen společnosti
Mensa, otec dvou školou povinných dětí a příznivec
svobodné a otevřené společnosti. 

VÝBOR OCHRANY ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ
Mgr. Helena Jahelková, PhD., zoolog 
Všenory ji okouzlily svým venkovským rázem s krás-
nou přírodou, historickými budovami a hlavně klidem.
Byla by ráda, aby Všenory zůstaly dále tím, čím jsou. 

Michal Butovič, kriminalista, Bez výboru.

Nové zastupitelstvo se představuje

STAROSTKA 
Bc. Lenka Nejedlíková, stavební technik
Vzdělání stavební, ekonomické, právní. Mezi její zájmy patří sport, příroda
a architektura. Výbor zatím nemá. Předpokládá se, že bude určenou zastupi-
telkou při plánování územního plánu obce, pokud bude zastupitelstvem zvo-
lena.
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Možná se znáte dobře, ale možná jen letmo, protože se zahlédnete jen
ráno nebo navečer při cestě do práce nebo z ní. Vy a vaši sousedé
z nejbližšího okolí. Chcete to změnit, protože vás zajímá, kdo vlastně
poblíž vás žije a jak se mu daří? A zároveň byste rádi poznali i nové
vedení Všenor a jeho záměry? 
Přijďte na Sousedská setkání. Jde o nový projekt, který se v naší vesnici
rozběhne od ledna 2019. Navazujeme s ním na náš volební program.
Jeho podstatou je setkávání občanů jednotlivých částí vesnice s vede-
ním obce, zároveň tak vzniká příležitost, jak se lépe poznat s některými
z šestnácti stovek obyvatel Všenor. Třeba proto, abychom si navzájem
mohli více pomáhat. 

Chceme slyšet vaše názory
Na setkání vás vedení obce seznámí se záměry týkajícími se rozvoje
obce, ale také například s plány Správy železniční dopravní cesty na
vybudování rychlostního železničního koridoru přes naši obec a s tím
souvisejícími plány na změnu všenorského nádraží. Rádi vás seznámíme
také s pohledem zastupitelstva na investice v obci. Připravuje se také
oprava krajské komunikace procházející Všenorami od Jíloviště směrem
na Dobřichovice. 
Budou nás zajímat třeba vaše názory na to, jak ovlivnit stále sílící
dopravu. Chceme zmapovat pohled občanů na územní plán, občans-
kou vybavenost a na spolkový, kulturní a sportovní život. Velmi rádi
bychom slyšeli i vaše náměty týkající se nejen obce jako celku, ale
rovněž toho, co vás trápí přímo ve vaší ulici, blízko vašeho domu. 

Všechno vám včas připomeneme
Abychom umožnili aktivní zapojení do debaty co největšímu počtu
obyvatel a přitom měl každý dostatečný prostor se vyjádřit, budeme
pořádat sousedská setkání po částech. Vždy pro obyvatele několika
sousedních ulic v rámci naší obce. 
Pro daný termín a danou oblast vám vždy přijde letáček s informací
o přesném čase konání. Scházet se chceme v sále obecního úřadu, kde
vás moc rádi uvítáme. Můžete se těšit na kávu, čaj a drobné občerstvení.
Když k němu budete chtít přispět i vy a udělat svým známým i zatím
neznámým sousedům radost, můžete něco dobrého upéct a přinést
všem k ochutnání, abychom si ještě více zpříjemnili společný zimní pod-
večer.

Termíny sousedských setkání
Podívejte se, jaký den se můžete vydat na setkání se sousedy z nejbliž-
šího okolí právě vy. 
n Středa 9. ledna 2019 Ulice U dubu I, II, III, IV, U Hřiště, část ulice

K. Majera Část ul. V. Křena.
n Středa 16. ledna 2019 Ul. Nad Nádražím, Karla Majera, Václava Křena
n Středa 23. ledna 2019 K Montaně, Panská zahrada, K Cihelně , Na

návsi, Za Kostelem, V Chaloupkách, U Kovárny
n Středa 6. února 2019 Na Plzeňce, Brunšov, Za Stodolou, část ul. Kvě-

toslava Mašity , část ul. U Potoka, Čihadla
n Středa 13. února 2019 Na Kobylce, Lipová, V Americe, Nad Truhlár-

nou
n Středa 20. února 2019 Část ulice Květoslava Mašity, Nad Rozcestím,

Černolická, Kopaniny
n Středa 6. března 2019 Pod hřbitovem, U hřbitova, Na Podstádlí, Ke

Hřbitovu, Nad školou, Nad Burzou, část ul. Karla Majera, část ul.
U potoka

Těšíme se na setkání s vámi!
Za zastupitele obce Lenka Nejedlíková, Michaela Formánková

Ozdobme společně obecní vánoční stromeček

O první adventní neděli přinesl Ježíšek do Všenor krásný vánoční stro-
mek. Postavil ho na Burzu a trochu ho okrášlil. Přijďte se s potomky podí-
vat, jak to stromku sluší. A pokud budete mít chuť, budeme rádi, když
na něj přidáte další vlastno-
ručně vyrobené ozdoby
a pověsíte je na stromek.

Přijďte se s potomky podí-
vat, jak zrovna jejich ozdo-
bička stromku sluší. A pokud
budete mít chuť, budeme
rádi, když ke společnému
dílu přidáte další vlastno-
ručně vyrobené ozdoby
a pověsíte je na stromek.
Když se u něj všichni sej-
deme v předvečer Štědrého
dne u betlémského světla,
může z toho být příjemně
strávený čas.  

Michaela Formánková

Sousedská setkání: pojďme se poznat blíže
Hektická doba blízkým sousedským vztahům moc nepřeje, což je škoda. Proto přicházíme s projektem, který by to snad mohl změnit. Záleží nám na tom,
abychom se s vámi navzájem blíže poznali, a budeme rádi, když se navzájem poznáte také vy.
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Tento rok byl pro obce z hlediska finančního dopingu tím nejlepším v his-
torii a obecní pokladny by tedy logicky měly být v dobré kondici. Tuto
kondici bude v následujících letech těžké udržet tam, kde je nyní v dobré
formě. Což ve Všenorech není. Navzdory období rozkvětu jsme obec pře-
vzali s dluhem 12,7 mil. Kč a zůstatkem na účtech a v pokladně ve výši
4,7 mil. Kč a naplánovanou ztrátou rozpočtu přes 10 mil. Kč (příjmy
25.264.392,- Kč, výdaje 35. 691.373,- Kč). Takovýto počin by si jen těžko
mohla dovolit obchodní firma či běžná domácnost.

Příjmy Všenor vyjma roku 2010 překračovaly v posledních letech hranici
20 mil., viz graf (rok 2018 příjmy a výdaje k 30. 6. 2018):
Je tedy více než zarážející, že v obci v roce 2018 nejsou dokončeny kana-
lizační a vodovodní řady. Kolik peněz obec měla od roku 2010, si každý
může zjistit na internetových stránkách https://monitor.statni
pokladna.cz. Stejně jako je zcela jistě diskutabilní, proč nebyly pro
výstavbu inženýrských sítí více využity dotační tituly, které byly na SFŽP
spuštěny v devadesátých letech a některé byly už bohužel v letošním
roce ukončeny.

Rozpočtová odpovědnost Všenor je hraniční
Díky předchozímu období nemusíme bojovat s tím, jak použijeme nahro-
maděný kapitál, ale budeme bojovat s tím, kde ten kapitál seženeme.
Ukazatel rozpočtové odpovědnosti má obec Všenory 60 %. To je horní
hranice pro zodpovědné hospodaření stanovená zákonem o pravidlech

rozpočtové odpovědnosti. Nerespektuje-li obec či kraj pravidla, minis-
terstvo financí může pozastavit převod podílu na daňových výnosech. 

Během roku 2018 zastupitelstvo obce před odchodem z funkcí schvá-
lilo několik rozpočtových opatření, která výrazně navýšila výdaje obce,
viz výše. Svým rozhodnutím významným způsobem ovlivnili přípravu
rozpočtu na rok 2019, tedy investiční rozvoj v obci Všenory. Proto se
budeme opravdu pečlivě rozhodovat, jaká investice přinese užitek co
možná největšímu počtu našich obyvatel, a tu podpoříme. Je otázkou,
zda je touto investicí (a byla by zřejmě jedinou na příští rok) výstavba
vodovodu a kanalizace na Benátkách, kde sice má obec přislíbenou
dotaci, ale vlastní zdroje obce potřebné pro realizaci díla jsou 3,125
tis. Kč a dotace je ve výši 3,925 tis. Kč. Ještě více nevýhodná se jeví
podaná žádost o dotaci na zateplení a výměnu oken „staré školy“
(Hobík), kde spoluúčast obce se předpokládá ve výši 4,324 tis. Kč z cel-
kových investičních nákladů 6.147 tis. Kč. Bohužel budeme muset před-
evším řešit snížení zadluženosti obce. Finanční prostředky budeme
účelně využívat tam, kde podíl dotačních peněz bude v takovém
rozsahu, že to bude pro obec výhodné. Nemůžeme si v tomto
období dovolit investice, které dotační tituly budou pokrývat jen okra-
jově.

Chceme pracovat pro Vás a s Vámi
Nicméně rádi bychom ujistili občany Všenor, že nepříznivý stav financí
v naší obci neovlivní rozsah poskytovaných služeb, které obec zajišťuje.
I přes neutěšený stav finančních prostředků připravujeme několik pro-
jektů, které by měly především zlepšit kvalitu života v naší obci. Zákla-
dem bude dobře udělaný územní plán, který je naší prioritou. V obci je
potřeba lépe vyřešit odpadové hospodářství, postupně dle finančních
možností a vypsaných dotačních titulů dodělat vodovodní a kanali-
zační řady, podporovat kulturní akce a zajistit odpovídající prostory,
kde bychom se mohli scházet v rámci různých příležitostí, kde bychom
mohli pořádat zábavy, koncerty, hrát divadlo, chodit cvičit. S bližšími
plány Vás seznámíme na společných besedách připravovaného pro-
jektu nazvaného „Sousedská setkání“.

Lenka Nejedlíková, Roman Štěrba

Finance Všenor: Jak jsme na tom?

Zdroj: Ministerstvo financí České republiky – monitor-státní pokladna
[online]. [cit. 2018-11-18]. Dostupné z: https://monitor.statni

pokladna.cz/2018/obce/detail/00241849#prehled

Rádi bychom Vás seznámili s finanční situací obce Všenory, zatím alespoň prostřednictvím tohoto článku. 



Všenorská knihovna 
a Informační centrum Berounka 
Centrum Mariny Cvětajevové – literární muzeum

Pondělí 8.00 – 11.00, 13.30 – 18.00
Středa 13.30 – 18.00 Tel.: 607 263 700
Každá sobota 9.00 – 12.00 knihovna@vsenory.cz
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INFORMACE Z ÚŘADU
Pravidelné poplatky na rok 2019
Poplatky za odpady a psy lze zaplatit hotově na pokladně OÚ Vše-
nory, složenkou nebo na účet 0389513399/0800, splatnost
poplatků je vždy do 31. března příslušného kalendářního roku.

POPLATEK ZA ODPADY
Za svoz odpadu se hradí částka 700 korun za osobu přihlášenou
k pobytu, včetně dětí. Platí se i za osoby, které v obci nejsou hlášené,
ale trvale zde žijí! Dále za každý rekreační objekt 700 korun. Osvo-
bozeny od poplatku jsou pouze děti narozené v daném kalendář-
ním roce.

Jak zaplatit? 
Variabilní symbol
n pro domy 500….( číslo popisné domu)
n platí pro chaty 501….( číslo chaty)

POPLATEK ZA PSY
300 korun za psa/rok, případně 450 korun za každého dalšího
psa/rok
Senioři 200 korun za psa/rok, případně 300 korun za každého dal-
šího psa/rok 

Jak zaplatit? 
Variabilní symbol
n pro domy 100….( číslo popisné domu)
n pro chaty 101….( číslo chaty)

VELKOOBJEMOVÉ KONTEJNERY
Na jaře 2019 budou v obci opět přistaveny velkoobjemové kontej-
nery na odpad - u školy, u samoobsluhy, na Návsi a na Montaně,
přesný termín zatím není znám. 

POLICIE NA ÚŘADĚ
Zástupci městské policie Řevnice jsou k dispozici každou středu
od 16.15 do 18 hodin na úřadě ve Všenorech. Je možné s nimi pro-
brat například přestupky týkající se špatného parkování, oznámit
spáchání nějakého přestupku či u nich podat stížnosti a žádosti. 

KONTAKTY 
U Silnice 151, 252 31 Všenory
Telefon: 257 711 010 
Email: obec@vsenory.cz

Úřední hodiny
Pondělí 8:00 - 12:00 13:00-18:00 
Úterý ZAVŘENO
Středa 8:00 - 12:00 13:00-18:00 
Čtvrtek 8:00 - 12:00
Pátek 8:00 - 12:00

Starostka obce
Bc. Lenka Nejedlíková
Telefon: 257 711 189 
Email: starosta@vsenory.cz
Úřední hodiny: Čt 15:00-18:00

Bankovní spojení
Č. účtu: 0389513399/0800

Datová schránka
ID: r3qaw5f

Skautská pošta v knihovně
Všenorská knihovna se zapojila mezi veřejné knihovny, které se staly
kontaktním místem dětské televizní soutěže Skautská pošta. V rámci
speciálního projektu České televize děti v roli skautských doručovatelů
knihovníkům odevzdávají soutěžní zásilky. Za to je v knihovně pro ně
přichystána odměna, zaslaná Českou televizí. Hra se váže k seriálu
„Skautská pošta“, který vypráví o období první republiky pohledem
bývalého skautského doručovatele. 

Výročí 100 let od ukončení 1. světové války a vzniku České
republiky 
Na webu Všenorské knihovny je přístupna databáze, kterou vytvořil
Ing. Bohdan Šmilauer podle sepsaných vzpomínek mužů z Horních
Mokropes a Všenor z I. světové války. Příběhy našich statečných
občanů najdete na adrese http://www.knihovnavsenory.cz/vzpo-
minky/

Všenorská knihovna má k dispozici řadu zajímavých knih k tomuto
výročí, včetně knížek pro děti a mládež a komiksů. Můžete je vyhledat
v online katalogu v pohodlí svého domova na webu
https://katalog.vsenory.cz/

Všenorská knihovna nově nabízí k vypůjčení dvě knihy
vztahující se ke Všenorům:
Historický almanach školy ve Všenorech autora Vladislava Veselého,
který vyšel v roce 2018, nám předala Renata Bartoníčková, ředitelka
Základní školy a mateřské školy Josefa Kubálka

Eva Hašková, Jan Maget – tak se jmenuje kniha Karla Scherze, která
vypráví  o dvou všenorských  výtvarných umělcích. A. Sahánková

Co je nového 
ve Všenorské knihovně
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Výlet na vinice, nahlédnutí do Tádžikistánu
Velký zájem vyvolala zářijová akce Akademie seniorů - naučný výlet
na téma Pražské vinice aneb putování vinicemi za historií nejen
vinnou. Zájemci navštívili vinici Salabka, kde se pěstuje vinná réva
s tradicí téměř 800 let. Dále vinici sv. Kláry, která později náležela
k Trojskému zámku a patří mezi památkově chráněná území v Praze.
Nezapomněli jsme ani na zámeckou zahradu a Trojský zámek. Seniory
po vinicích provedla lektorka Viktorie Králová.
V září Akademie seniorů rovněž pořádala cestovatelskou přednášku –
tématem byl Tádžikistán, vzdálená a pro nás určitě exotická asijská
země. Pro říjnovou přednášku v rámci Akademie pro seniory si Hana
Hříbalová připravila téma Tajemství dechu. Po úvodní teoretické části
si zájemci sami vyzkoušeli různé druhy dechu a nechyběla ani zajímavá
dechová cvičení. Další z oblíbených přednášek paní doktorky Miroslavy
Petroušové byla na téma Léčba bolesti. Plný sál se seznámil s dvěma
druhy bolesti - akutní a chronickou - s jejich charakteristikou a dopro-
vodnými příznaky. Nechyběl ani praktický výčet léků, kterými lze proti
bolesti bojovat.

Konalo se ... Za bájnou Šárkou
Mladí turisté z kroužku SVČ se v druhé polovině října vydali na výlet do
pražské Šárky. Túra začínala u soutoku Šáreckého potoka a řeky Vltavy.
Následně se děti drápaly na ikonickou vyhlídku nad řekou Vltavou, kde
kdysi stál nejspíše letohrádek, dnes se toto místo nazývá Baba. Najdete
zde mimo jiné nádhernou vilovou čtvrť, poblíž stojí kostelík svatého
Matěje. Děti hovořily se soudobými obyvateli prvorepublikových vil
a srovnávaly život ve vilách tenkrát a dnes. 
Pak jsme procházeli údolím potoka, okouzlily nás meandry a mokřady.
Krásné počasí a veliké sucho umožnilo dětem řádit na loukách a soutěžit
v pohybových aktivitách. Na horním konci údolí jsme s nejodvážnějšími
dětmi a jednou maminkou vylezli na skály, z nichž se vrhla dolů
nešťastná, bájná Šárka a dala tak jméno tomuto přírodnímu skvostu.

Petr Koubek

Děti slavily a spaly ve školce
Frekventanti mateřské školy Hobík, kam chodí zejména děti mladší tří
let, si užily další společné noční spaní ve školce. První listopadový pátek
pozdě odpoledne a navečer holky a kluci společně se svými učitelkami
oslavili Halloween, patřičně oblečeni do více či méně strašidelných
masek. Noc byla klidná a ráno si spokojené potomky vyzvedli rodiče. 

Radka Wallerová
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Lampiony u Glorietu
Mateřské centrum Klubko si připomnělo svatého Martina v pátek 9. lis-
topadu lampionovým průvodem ke Glorietu. 

SOUTĚŽ
O NEJLEPŠÍ JABLEČNÝ KOLÁČ

Ráda bych poděkovala všem účastníkům soutěže.

Všechy koláče byly skvělé a bylo těžké vybrat ten nejlepší. Nejvíce
hlasů získal koláč paní Květy Stonjekové. V těsném závěsu s rozdílem
jednoho hlasu se umístil koláč slečny Anety Blažkové a jako třetí
skončil rovněž vynikající koláč paní doktorky Zuzany Lakatošové.

Dovolujeme si uveřejnit recept na vítězný koláč a poprosit o co
největší účast opět za rok na dalším ročníku Jablkobraní. Se sbírá-
ním receptů ale můžete začít už nyní!

Je hezké, že se Jablkobraní stává milou tradicí a místem setkávání
místních i lidí z okolí s možností prezentovat místní aktivity a pro-
dukce. Za skvělou organizaci patří velký dík zejména paní Martině
Staré a paní Lucii Kukulové! Jana Goláňová

Jablkový koláč 
40 dkg hladké mouky

1 lžíce moučkového cukru
1 Hera

1 prášek do pečiva
7 lžic mléka

1 vejce

těsto vypracujeme a rozdělíme na dvě placky

Do náplně: nastrouháme 1 kg jablek, 7 lžic cukru, 2 vanilkové
pudinky, skořici, drcené ořechy, překryjeme druhou plackou,
potřeme rozšlehaným vejcem a zdobíme půlkami ořechů. Koláč
lze upéci i pro diabetiky, zcela můžeme vynechat cukr.

JABLKOBRANÍ

Bookstart aneb s knížkou do života
Všenorská knihovna se zúčastnila mezinárod-
ního projektu Bookstart, v rámci kterého jsme se
snažili přivést do knihovny rodiče nejmenších
dětí a uspořádat pro ně zajímavé akce:
n Zahájení projektu Bookstart u příležitosti
Vítání občánků - 26. 5. 2018
n Prohlídka Všenorské knihovny a nabídka služeb - 18. 6. 2018
n S kočárkem za historií Všenor - 18. 7. 2018 
n Setkání nad knížkami ve Všenorské knihovně - 20. 8. 2018 
n Přednáška dětské neuroložky MUDr. Aleny Dernerové Proč děti špatně

mluví 24. 10. 2018
Bookstart aneb S knížkou do života bude díky podpoře státu pokračovat
i v roce 2019. Knihovna už má zajištěné balíčky publikací pro rodiče, kteří
přijdou na vítání občánků. Chystá rovněž akce pro další rodiče s malými
dětmi. A. Sahánková

Na fotografii náš pracovní tým ve chvíli, když byly přípravy na slavnost Vítání občánků
a Bookstart již hotovy.
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Na bazárku se sešly dvě stovky hostů
Nečekaný ohlas slavil první ročník Všenorského
bazárku, který se konal 13. října pod záštitou Ateliéru
u Šebestů. Akce se odehrávala na dvoře u Marka
Neuberga, s jehož laskavým svolením se mohla usku-
tečnit. Zboží a předměty různého druhu si návštěvníci
vybírali na čtrnácti stáncích, které lemovaly celý dvorní
trakt. Díky slunečnému počasí se na sousedské zasta-
vení od deseti ráno do pěti odpoledne přišlo podívat
kolem dvou stovek lidí.

Všichni si zpříjemnili den bohatým občerstvením,
k mání byly koláče, buchty a nejrůznější pochutiny,
skvělá byla hudební produkce pod vedením profesorky
Lenky Pešové. Dalším doprovodným programem bylo
malování obličejů barvami, úžasný dětský koutek,
ohniště a možnost opečení špekáčků a foto koutek.

Pohodový den plný set-
kání a sdílení by nepro-
běhl bez hlavních
organizátorek Silvie
Šebestové a Julie Škorpí-
kové. Děkujeme také Mar-
tinovi Bartůškovi
(občerstvení), Anetě Atte-
lové, Anetě Neubergové
(dětský koutek, ohniště),
Liborovi (zapůjčení lavic
a stolů), všenorským
skautům za půjčení tepel-
ných varen, Ivetě Vever-
kové (fotodokumentace),
žákům hudebního ate-
liéru a všem maminkám
a tatínkům. 

KONALO SE ...
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Výchozy v lese severozápadně od
Cukráku připomněly účastníkům Černo-

lické skály – a byl to správný postřeh, jsou
to tytéž vrstvy (Filip Stehlík)

Náš průvodce Filip Stehlík
při výkladu

Geologická vycházka dorazila až do starohor
V sobotu 27. října dopoledne se na autobusové zastávce pod Cukrákem
sešla skupinka geologických nadšenců, které ani poměrně chladné počasí
neodradilo od plánované procházky do Černošic. Z hlediska geologického
času jsme se na zhruba sedmikilometrové trase zatoulali do dob od konce
starohor po nedávnou minulost. 

Tušili jste, že vrch Kopanina, na jehož vrcholu se tyčí nepřehlédnutelný
vysílač, je budován vulkanickými a vulkanosedimentárními horninami
ryolitového složení? Před stovkami milionů let byla tato oblast hluboko
pod hladinou oceánu, na jehož dně probíhala bouřlivá sopečná činnost
způsobená podsouváním oceánské desky. 

Pak se účastníci vydali směrem na Závist nad Zbraslaví, opustili tak sta-
rohorní podmořskou sopku a ocitli se na pláži jiného moře, tentokrát
prvohorního. Byla to pláž tvořená křemenným pískem, která za nějakých
450 milionů let zkameněla v horninu zvanou křemenec. Výchozy v lese
severozápadně od Cukráku připomněly účastníkům Černolické skály –
a byl to správný postřeh, jsou to tytéž vrstvy. 

Po letošním suchém létu bylo nasnadě zabývat se vodou v krajině: pro-
hlédli jsme si vysychající prameniště, zatím funkční studánku s pitnou
vodou, a rozebírali jsme příčiny vodní eroze, při které v minulosti vzni-
kaly strmé rokle, které ústí pod Kazínem do Berounky. K velkým dílům
vodní eroze patří i samotné údolí Berounky, do kterého jsme sestupo-
vali. Štěrkové terasy v různých výškách nad dnešní nivou dokládají
postupný, klimatickými změnami řízený proces zahlubování a modelo-
vání údolí. 

Na kazínské skále jsme studovali sedimentární vývoj na pobřeží ordo-
vického moře. Naštěstí byla hned vedle tohoto instruktivního odkryvu
otevřena stylová hospoda, kde bylo možné si nově nabyté vědomosti
utřídit. 

Poslední dva kilometry jsme šli po mladých říčních sedimentech, jejichž
příběh se pokoušel rozluštit průvodce geologické vycházky během stu-
dentských let. Podařilo se to jen částečně, ale na krátký příběh to vydalo. 

Filip Stehlík, průvodce, Mgr. Alena Sahánková, knihovna Všenory

Podzim v obecní školce
Ve školce máme stále spoustu práce. Oprášili jsme stará dobrá pravidla
a vysvětlili novým kamarádům, jak to u nás chodí. Baví nás tancování
v tělocvičně ZŠ, učit se anglická slovíčka a se skřítkem Podzimníčkem
poznávat přírodu. Všenorský víceboj nám utužil svaly, posvícenský
štrůdl pohladil bříška, divadýlka s pohádkou pobavila. 

Také jsme stihli autobusem zajet do Šestajovic, kde jsme si kromě
čokoládové dobroty vyrobili i sladké vousy. Od malování, stříhání, sklá-
dání, hraní a zpěvu jsme si odskočili na kouzelnické představení. 

Maličká lípa na zahradě u školky nám bude připomínat oslavu naroze-
nin naší země. Popřáli jsme jí společně všechno nejlepší a společně
zazpívali píseň „Chválím tě, země má.“ Bílý koník v nedaleké ohradě
nám zařehtal na pozdrav a my jsme věřili, že svatý Martin, který nám
připravil cestu k pokladu s čokoládovými podkovičkami, je tam někde
s námi. 

KONALO SE ...
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Fotbalisté bilancují podzimní část sezóny
Letošní fotbalový podzim skončil pro všechna naše družstva –
mužů, mladších žáků, starší a mladší přípravky. Začátek soutěže se
našim mužům vůbec nepovedl, neboť úvodní tři utkání neočeká-
vaně hladce prohráli.
K družstvu se pak vrátil staronový trenér Richard Feglar starší, hráči
se více semkli a po jedné remíze dokázali zvítězit v šesti zápasech za
sebou. Jejich vítěznou sérii přerušila až prohra ve Zbuzanech, kdy
však soupeř využil možnosti zařazení několika hráčů z divizního
„áčka“. Po ukončené podzimní části tak figuruje Všenorský SK ve III.
třídě okresního přeboru na 5. místě se ztrátou 8 bodů na vedoucí
mužstva Roztok a Zbuzan (1. a 2. místo) a zároveň ztrátou dvou bodů
na třetí Kazín. Škoda zbytečně  ztracených bodů z léta; za předvá-
děný výkon by si naši hoši být v popředí tabulky určitě zasloužili… 

U dětí nejsou výsledky rozhodující
Naše mládežnická družstva postupně rozšiřují svou hráčskou
základnu, která v současné době zahrnuje zhruba 50 malých fotba-
listů. V tomto věku nejsou tak úplně rozhodující zápasové výsledky,
ale spíše rozvoj individuálních hráčských schopností a zároveň
i výchova k týmovosti a potřebné hráčské disciplíně. O to všechno
se ve svém volném čase snaží zejména naši trenéři mládeže - pánové
Petr Hanžlík, Jaroslav Valenta, Václav Pěkný a Otakar Kánský. Za jejich
mnohaletou práci na fotbalovém hřišti jim patří veliký dík. Dík, samo-
zřejmě, patří i rodičům a prarodičům za jejich podporu, bez které by
veškerou související činnost naši trenéři těžko zvládali. (ZS)

Sport

Z kulturního a historického výboru
V letošním roce nás opustily Anička Hojerová aViktorie Čečková 
Obě s námi dlouhodobě spolupracovaly na dokumentování historie
Všenor. Nejen hezká vzpomínka, ale také spousta práce po nich zůstala.
Anička Hojerová se od mládí věnovala skautingu a někteří z nás ji známe
pod přezdívkou Akela.

Všenory ve filmu
Kulturní a historický výbor spolu s Všenorskou knihovnou uspořádají
společně projekci filmů vzniklých při přesunu sochy sv. Václava
z původního místa v bývalém parku Teyrovských k sochaři Petru Váňovi
a z jeho ateliéru v Dobřichovicích na místo instalace sochy před koste-
lem sv. Václava. Projekce s komentářem se uskuteční v úterý 29. 1. 2019
od 18 hodin. Za Kulturní a historický výbor Alena Sahánková

Vysílač Cukrák
Když jsme na geologické vycházce stáli na vrchu Kopanina a pozoro-
vali vysílač Cukrák, někdo z účastníků se zeptal, co o vysílači konkrétně
víme. Zde je odpověď:

V knize Marka Podhorského „Vysílací věže“, kterou vydaly v roce 2009
České radiokomunikace a nabízí k vypůjčení Všenorská knihovna, je
několik stran textu a fotografií věnováno vysílači Cukrák. Celkem je
v knize představeno 36 nejvýznamnějších televizních a rozhlasových
věží v České republice, popsány jejich zeměpisná poloha, technická
specifikace, stručná historie a turistické zajímavosti v nejbližším
okolí.

Vraťme se však k Cukráku. Zde je několik údajů:
Nadmořská výška: 411 m
Výška objektu: 193,5 m
Průměr základny: 16 m
Hloubka základu: 12 m
Hmotnost konstrukce: 2000 t
Typ: plnostěnná ocelová věž s laminátovým nástavcem
Konstrukce: ocelová
Severní část Brdské vrchoviny, katastrální území Jíloviště
Cukrák se začal stavět v roce 1959 a vysílat na 1. kanále začal 
26. 11. 1961.

Pokud chcete vědět něco více, přijďte do Všenorské knihovny. Dopo-
ručujeme vám rovněž vycházku do pěkného okolí vysílače Cukráku,
odkud se dá jít do Černošic nebo také do Všenor. A opačně. 

Vzpomínkový večer k výročí Jana Husa 16. 6. 2015
Zleva Viktorie Čečková a Anna Hojerová – porada před akcí
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Kroužek hry na kytaru 
Kroužky pro všechny děti, které si chtějí zpívat a doprovázet se na kytaru.
V nabídce je i kroužek pro začátečníky, stejně jako kroužek pro pokročilé
žáky.

Při výuce je ke každému žákovi přistupováno individuálně. K výuce hry
na kytaru je zařazena i možnost si zahrát na přehrávce. Během roku se
uskutečňují obvykle dvě až tři veřejné přehrávky a„kytarové dílny“. Žáci
si mohou ověřit, co se během roku naučili, zbavovat se trémy a podívat
se na to, jak hrají jejich spolužáci. 

Termíny vystoupení naleznete na webu SVČ Všenory: 
http://www.svc-vsenory.cz/ 

Kutil i pro nejmenší děti
SVČ přišlo s dětským kutilským kroužkem pro chlapce a dívky již od tří
let, který nabízí jako protiváhu všeobecně rozšířenému používání elek-
tronických zařízení. Alternativou k rozšíření mobilů a tabletů je ruční
práce. Tvarování, zpracování materiálu pomocí náčiní, jednoduchá
montáž: činnosti, které nejsou tak snadné jako spuštění videa či hry,
mohou pomoci rozvinout dovednosti, které často dnešním dětem
chybí. 

Kroužek pro kutily probíhá v jídelně ZŠ J. Kubálka ve Všenorech ve
středu od 14.15 do 15.15. Děti si i s rodiči mohou kroužek vyzkoušet.

Kutil se účastní také velkých celostátních a mezinárodních technických
veletrhů. 

Více informací o filosofii vzdělávání, kterou Kutil uplatňuje, naleznete na
webových stránkách organizace: kutiljunior.cz/cojekutiljunior.

Jóga pro děti i dospělé
Kroužek jógy se zaměřuje na vyvážení života ve společnosti orientované
na výkon. Rovněž děti se potřebují zklidnit a zorientovat se v přemíře
informací, které se na ně valí v každé vteřině z různých medií od školy
přes masová media až po sociální sítě.

V Lekcích jógy pro děti se děti učí mít rády pohyb, rovnováhu, a v této
uspěchané době i klid samotný. Při relaxacích jako pomůcku používáme
starý hudební nástroj kantelu, na kterou mohou děti samy hrát. 

Jóga pro ženy ve Všenorech se zaměřuje na zdravotní prevenci. Různé
potíže, nesprávné držení těla, bolesti zad a krční páteře, ztuhlost, poru-
chy prokrvení, lze totiž dobře odstraňovat. 

Dětská setkávání s jógou se konají v pondělí od 13.15 v tělocvičně
základní školy ve Všenorech a trvají 45 minut. Dospělým jsou vzhledem
k zájmu nabízeny termíny hned dva: oba v úterý, od 17.15 a od 18.45
hod. Kurz pro dospělé trvá 75 minut.

Připravili Aneta Pikardová a Petr Koubek

STŘEDISKO VOLNÉHO ČASU
Všenorské středisko volného času nabízí různé zájmové aktivity, z momentální nabídky představujeme následující:

è Čištění koberců 30-35 Kč /m2

è Auta: 1000-1200 Kč (čištění stropu, sedaček,
koberců, kufru a plastů)

è Sedací souprava (klasická do L): 500-600 Kč
è Mytí oken 200kč/h (čištění žaluzií, konzolí,

parapetů, rámů a oken)
è Úklid spol. bytových prostor: 

cena dle dohody 

Čištění provádíme profesionálním strojem KÄR-
CHER Puzzi 10/1 extrakční metodou 
Doprava 5 Kč/km – Dobříš blízké okolí zdarma

NABÍZÍME 
čištění čalounění,

mytí oken

KONTAKT: 
Jan Rambousek 
tel. 737 424 741

email: bezspiny@seznam.cz
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Mechanické opravy
osobních automobilů
Příprava a realizace STK a emisí
Výměna čelních skel
Autoelektrika
Klempířské práce
Pneuservis

VŠENORY 486
Mobil: 603 182 873
Po - Pá: 7.30-12.00 

13.00-17.00

BEER
AUTOOPRAVNA 
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Jak se vyznat v novém jízdním řádu
è Ze Všenor jezdí vlaky na Prahu vždy 12

a 42 minut po celé
è Ve špičce ve všední den to na Prahu

jezdí navíc ještě 3 a 33 minut po celé
è Z Prahy hlavního nám to jezdí vždy ve

20 a 40 minut po celé (ze Smíchova ve
28 a 48)

è Ve špičce ve všední den to z hlavního
jezdí navíc ještě 29 a 59 minut po celé
(plus 8 minut ze Smíchova)

è V pracovní den jede první vlak na Prahu
ve 4:42 a o víkendu v 5:12

è Do Berouna se ze Všenor dostanete
vlaky, které odjíždějí ze Všenor 17 a 47
minut po celé.

è Z Berouna odjíždějí osobní vlaky na
Prahu vždy 20 a 50 minut po celé.

Jak se dostat domů pozdě večer
a v noci
è Každý den odjíždí poslední vlak z Prahy

hlavního v 00:30 (respektive v 00:37 ze
Smíchova)

è O víkendu, tedy v sobotu a v neděli nad
ránem odjíždí ještě jeden spoj v 2:30
z hlavního (respektive v 2:37 ze Smí-
chova)

Novinka!
è Ve špičce ve všední den by měly mít

všechny spoje dvě soupravy

Tipy, jak si usnadnit dojíždění
vlakem 
è Nainstalujte si do mobilu aplikaci Můj

vlak, budete mít perfektní přehled
o zpožděních a dalších mimořádnostech

è Na Facebooku a Twitteru sledujte
(fb.me/Trat171/ a twitter.com/trat171),
najdete tu nejen zajímavosti z naší tratě,
ale také varování před mimořádnostmi

è Pokud se k vlaku přibližujete autem
a jezdíte cca po půl osmé, spolehlivě
zaparkujete už jen na parkovišti v Dobři-
chovicích, které je ve stejném tarifním
pásmu PID

è Když vlaky vůbec nejezdí, vyplatí se
dojet autem do Radotína a zaparkovat
na P+R (20 korun na den). Z Radotína se
už většinou do centra nějak dostanete,
jezdívají tu vlaky mezi Prahou a Radotí-
nem, případně autobusy MHD. 

Ondřej Klimeš

obyvatel Všenor denně

dojíždějící do Prahy vlakem

Jízdní řády
4:42 2:22 4:20 4:28 4:20 4:28
5:12 5:12 4:50 4:58 5:20 5:28
5:33 5:42 4:59 5:07 5:50 5:58
5:42 6:12 5:20 5:28 6:20 6:28
6:03 6:42 5:29 5:37 6:50 6:58
6:12 7:12 5:50 5:58 7:20 7:28
6:33 7:42 5:59 6:07 7:50 7:58
6:42 8:12 6:20 6:28 8:20 8:28
7:03 8:42 6:29 6:37 8:50 8:58
7:12 9:12 6:50 6:58 9:20 9:28
7:33 9:42 7:20 7:28 9:50 9:58
7:42 10:12 7:29 7:37 10:20 10:28
8:03 10:42 7:50 7:58 10:50 10:58
8:12 11:12 7:59 8:07 11:20 11:28
8:33 11:42 8:20 8:28 11:50 11:58
8:42 12:12 8:29 8:37 12:20 12:28
9:03 12:42 8:50 8:58 12:50 12:58
9:12 13:12 9:20 9:28 13:20 13:28
9:33 13:42 9:50 9:58 13:50 13:58
9:42 14:12 10:20 10:28 14:20 14:28

10:03 14:42 10:50 10:58 14:50 14:58
10:12 15:12 11:20 11:28 15:20 15:28
10:42 15:42 11:50 11:58 15:50 15:58
11:12 16:12 12:20 12:28 16:20 16:28
11:42 16:42 12:50 12:58 16:50 16:58
12:12 17:12 12:59 13:07 17:20 17:28
12:42 17:42 13:20 13:28 17:50 17:58
13:12 18:12 13:29 13:37 18:20 18:28
13:42 18:42 13:50 13:58 18:50 18:58
14:12 19:12 13:59 14:07 19:20 19:28
14:33 19:42 14:20 14:28 19:50 19:58
14:42 20:12 14:29 14:37 20:20 20:28
15:03 20:42 14:50 14:58 20:50 20:58
15:12 21:12 14:59 15:07 21:20 21:28
15:33 21:42 15:20 15:28 21:50 21:58
15:42 22:12 15:29 15:37 22:20 22:28
16:03 22:42 15:50 15:58 22:50 22:58
16:12 23:12 15:59 16:07 23:20 23:28
16:33 23:42 16:20 16:28 0:30 0:37
16:42 0:12 16:29 16:37 2:30 2:37
17:03 16:50 16:58
17:12 16:59 17:07
17:33 17:20 17:28
17:42 17:29 17:37
18:03 17:50 17:58
18:12 17:59 18:07
18:33 18:20 18:28
18:42 18:29 18:37
19:03 18:50 18:58
19:12 18:59 19:07
19:33 19:20 19:28
19:42 19:29 19:37
20:03 19:50 19:58
20:12 20:20 20:28
20:33 20:50 20:58
20:42 21:20 21:28
21:12 21:50 21:58
21:42 22:20 22:28
22:12 22:50 22:58
22:42 23:20 23:28
23:12 0:30 0:38
23:42

0:12

Odjezdy ze
Všenor do

Prahy v pra-
covních dnech

Odjezdy ze
Všenor do

Prahy
o víkendu

Odjezdy
z Praha hl. n.

do Všenor
v pracovní dny

Odjezdy
z Praha - Smí-

chov do Všenor
v pracovní dny

Odjezdy
z Praha hl. n.

do Všenor
o víkendu

Odjezdy
z Praha - Smí-

chov do Všenor
o víkendu
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V rámci tohoto článku bychom Vás jen stručně chtěli seznámit s tím, co
Správa železniční a dopravní cesty (dále jen SŽDC) plánuje podle dosa-
vadních jednání s obcemi ve svazku Dolní Berounka zrealizovat na
katastru Všenor v rámci optimalizace trati. Cílem optimalizace má být zvý-
šení rychlosti vlaků na některých úsecích až na 140 km/h. 

Nejprve k načasování: V současné době existuje projekt optimalizace trati
připravený organizací SUDOP na úrovni dokumentace k územnímu řízení,
který teprve bude projednáván a připomínkován různými institucemi,
včetně příslušných dotčených obcí. Vzhledem k rozsahu projektu se před-
pokládá finální rozhodnutí o stavebním povolení zhruba v roce 2022, kdy
by tedy mohly započít práce. Dokončení se předpokládá v roce 2025. Je
však otázkou, zda tento termín vzhledem k mnoha nejasnostem bude
reálný.

Dá se předpokládat, že současné budovy budou v naší železniční zastávce
stát a chátrat ve stávající podobě ještě minimálně dalších pět až deset let.
Toto „překlenovací období“ zatím nikdo neřešil. Vzhledem k tomu, že
v aktuálním projektu SUDOPu jsou namísto současných budov předpo-
kládány otevřené zastřešené čekárny, není realistické očekávat, že SŽDC
na své náklady v blízké době zrekonstruuje budovy, aniž by se předtím
projekt změnil. Budeme se SŽDC a SUDOPem o tomto stavu jednat
a budeme Vás o průběhu těchto jednání informovat. 

A teď k plánovým změnám v rámci projektu optimalizace železniční trati,
které by nás v horizontu cca deseti let mohly čekat: 
Dojde k odstranění stávajícího železničního mostu, který by měl být
nahrazen novou ocelovou konstrukcí (replika stávajícího mostu). Most má
být od základu (včetně mostních pilířů) přestavěn a rozšířen, aby umožnil
průjezd rychlejších a větších vlaků. SŽDC tvrdí, že hluk by měl být o něco
nižší než dnes, maximálně stejný. Jsme přesvědčení, že pokud se má
stavět nový most, bylo by žádoucí, aby jeho technologie zaručovala
výrazné snížení hlukových limitů. 

V železniční zastávce Všenory má dojít k narovnání trati (zvětšení polo-
měru zatáčky tak, aby byla „mírnější“ a dovolovala vyšší rychlost průjezdu
vlaků). Důsledkem má být přiblížení kolejí blíže k ulici U silnice s tím, že
dojde k vyvolaným úpravám nádražní
budovy a přístřešku, které ve směru na
Prahu bude potřeba zbourat. Toto je,
a ještě asi nějakou dobu bude, hlavní
sporný bod mezi SŽDC a SUDOP na
jedné straně a dotčenými obcemi
včetně Všenor na straně druhé. Obce,
kterých se optimalizace trati přímo týká,
se již několikrát společně vyjádřily, že
požadují, aby byl projekt připravován
s důrazem na budoucí využití trati před-
evším pro příměstskou osobní dopravu.
Pro tento účel by samozřejmě navýšení
rychlosti postrádalo smysl. Nové vedení
obce se k tomuto požadavku plně hlásí
a budeme ho hájit i nadále. Faktem
ovšem je, že v současné verzi projektu
optimalizace trati je zvýšení rychlosti
jednou z priorit, takže přestože věříme,
že nakonec zvítězí zdravý rozum, je
obtížné odhadovat, kdy zazní konečný
verdikt v této otázce. 

V železniční zastávce Všenory má dále dojít k významnému zvýšení
nástupiště tak, aby vyhovovalo současným normám. Důsledkem
by bylo, že by se stávající budovy, pokud by byly zachovány, ocitly
„utopené“ o 70 cm pod plochou nástupiště. 

V projektu SUDOPu naopak pochopitelně není přivedení vody
a kanalizace k budovám. Toto by byla samozřejmá podmínka jejich
případného komerčního využití a muselo by proběhnout na
náklady obce. Železniční přejezd ve Všenorech má být narovnán,
přičemž by k němu měl vést odbočovací pruh ze stávající komuni-
kace. 

Dočkáme se podjezdu? 
Za areálem Krijcos směrem na Dobřichovice se předpokládá
výstavba podjezdu pod tratí z důvodu odvedení dopravy z domů
za tratí v katastrálním území Dobřichovice. Železniční přejezd
v Dobřichovicích (u lávky) bude zahrazen a jeho užívání umožněno
např. v době deště či povodní, kdy se očekává zatopení podjezdu. 

Jak vyplývá z předchozího, je před námi ještě poměrně dlouhá
doba k jednání se SŽDC a řešení budoucí podoby trati a naší
zastávky. Budeme se snažit Vás o všech změnách informovat vždy
co nejdříve. Jednat budeme samozřejmě i s iniciativou Zastávky
Černošice-Všenory-Srbsko, která usiluje o zachování nádražních
budov. Ale není to jediná možnost, pokud pomineme plastové pří-
střešky. Můžeme se SŽDC jednat o naší vlastní podobě zastávky,
např. replice stávající, na kterou můžeme vypsat architektonickou
soutěž.

Budoucím osudem nádraží se zabývala také anketa, kterou pořá-
dala Iniciativa Zastávky Černošice, Všenory, Srbsko. Zájemci mohli
odpovídat online nebo prostřednictvím schránky umístěné na vše-
norském nádraží, do níž házeli vyplněné dotazníky. Zastupitelé si
vyžádali podrobnější informace o průběhu ankety a v některém
z příštích čísel budou výsledky této ankety prezentovány.

Martin Mašát, Lenka Nejedlíková

Optimalizace železniční trati 
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Jak se benefice líbila návštěvníkům? 
Přinášíme názory návštěvníků na benefici tak, jak je zaznamenaly tři reportérky, bývalé
žákyně školy Všenory. Letos se ptaly návštěvníků na dojmy ohledně benefice – mimo
jiné vypozorovaly, že vůbec nejvíc návštěvníků přicházelo mezi třetí a čtvrtou hodinou
odpoledne.
1) Jak se vám Benefice líbí? 
Hostům a rodičům se líbí, že akce pomáhá škole, že je hezky připravená. Ale nejvíc se
jim líbí, že je na akci velký rozsah možností zábavy - každý si něco najde a i děti jsou
zabavené. 
2) Co si myslíte o programu benefice? A co byste případně zlepšili?
Ti, kterých jsme se ptaly, říkali, že program jim vyhovuje, ale připomínali i doby, kdy to
bylo lepší. Bohužel jsme se nedozvěděly, jak a v čem to bylo lepší. 

Školní úvodník
Máme po tradiční každoroční benefici, to znamená,
že za chvíli jsou Vánoce. Rychle to letí. 

Za celou školu velmi děkuji všem, kdo jste společně
s benefičním týmem celou akci připravovali a podí-
leli se na jejím průběhu, kdo jste darovali škole
výrobky, služby i přímé finanční dary. Všem kdo jste
přišli a už sedmý ročník benefičního odpoledne
podpořili tím, že jste zakoupili dobroty, kávu,
výrobky či lístky do tomboly.

Děkuji všem, kdo se podíleli na příjemné atmosféře
pospolitosti, kvůli které stojí za to, každý rok se do
přípravy nového ročníku pustit. Je skvělé vědět, že
se tolik lidí sejde, aby pomohli posouvat jednu
malou školu.

Jsme vděční za finance, za které škola může pořídit
vybavení, které bychom jinak nekoupili, nebo při-
spět dětem na hromadné vzdělávací akce. Tentokrát
bylo hlavním cílem benefice vybavit zahrady seda-
cím nábytkem a herními prvky, zbudovat venkovní
třídu ze starého přístřešku na kola, vybavit školní
žákovskou knihovnu. I letos zůstala stálým cílem
podpora preventivních programů, tělovýchovných
bloků a stmelování kolektivů a dětí navzájem. Letos
se podařilo podle prvního sčítání vybrat kolem 
170 000 korun. A to je skvělé!

Přeji nám všem ve škole i mimo školu milé a klidné
sváteční dny, v novém roce jen to dobré.

Renáta Bartoníčková, ředitelka školy

Geosvět uchvátil svou tajemností
Na začátku října jsme s IX. třídou
navštívili pražský Geosvět, fasci-
nující sbírku nerostů a zkameně-
lin. Majitelé soukromé sbírky
chtěli tímto způsobem zpro-
středkovat kontakt s nekonečně
rozmanitým neživým světem,
který svou nádherou a tajem-
ností od počátku přitahuje lid-
stvo, a který je v různých
podobách nedílnou součástí jeho kulturního dědictví.
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ZŠ A MŠ JOSEFA KUBÁLKA VŠENORY

Ke všem slaveným celo-
národním osmičkám si
my ve Všenorech může-
me přidat ještě jednu,
jenom naši. Připomínáme
si krásné osmdesátiny
naší věčně mladé školy,
která vznikla v roce 1938.
Děkujeme našim před-
kům, kteří se o její vznik
zasloužili.

Vladislav Veselý

Bývalému panu starostovi vadí nepořádek
Snažíme se děti seznamovat s tím, jak to v naší obci chodí, a proto jsme
začátkem listopadu pozvali do školy končícího starostu Zdeňka Seidlera.
Žáci druhého stupně se ho na besedě ptali na jeho zkušenosti z funkce
starosty obce. 
Jeden z našich žáků popsal návštěvu bývalého starosty takto:
n Pana Seidlera funkce starosty bavila, hlavně, když se práce dařila 
n Jedním z nešvarů, které se mu nelíbí, je nikdy nekončící nepořádek na

některých místech v obci
n Pošta v naší obci není asi půl roku, protože by při převzetí této činnosti

obcí navýšila obecní náklady zhruba o 300 000 korun ročně, proto zde
vznikla Pošta Partner

n Obec má nyní mnohem lepší finanční možnosti nežli dříve a to díky
novému přídělovému koeficientu 

n Všenory investují do sportu možná o něco více než Dobřichovice 
n Panu Seidlerovi se jako většině lidí nelíbí jen jediná samoobsluha ve

Všenorech, která má nevyhovující otevírací dobu a malý výběr zboží
DZ + RB, redakčně upraveno

Uctění památky profesora Josefa Kubálka
U příležitosti památky všech zesnulých naše škola stejně jako každý rok
uctila památku profesora Josefa Kubálka položením věnce na hřbitově
v Karlštejně. Tohoto milého úkolu se vždy zhostí IX. třída.

Anna Brosková, učitelka IX. třídy

Oslavy 100 let republiky ve všenorské škole
„Česko to je země krásná, oslavme to, pojďme jásat, taky přemýšlet…“ Tak
zní motto letošního celoškolního projektu. Věnujeme se v něm České
republice, která si jako důstojná stoletá dáma zaslouží mnoho naší
pozornosti. 
První akcí projektu byla Akademie století. Žáci jednotlivých tříd připravili
krátká vystoupení, kterými republice gratulovali. Viděli jsme pověst
o hoře Blaník, setkali se s pátečníky, zjistili jsme, jak se žilo ve Všenorech
na počátku 20. století, zazpívali jsme si s Janem Werichem a Jiřím
Voskovcem, zkoumali jsme národní strom – lípu, k republikové kolébce

přišly tři sudičky, na grafech jsme porovnali
počty obyvatel českých zemí v roce 1921

a 2017, odhalili jsme fungování roz-
hlasu z roku 1951, zasadili jsme
školní lípu a zazněla i naše hymna,
při které nechyběl ani slepý hou-
slista Mareš ze hry Fidlovačka.
Skvěle jsme se bavili, hodně přemý-

šleli, byla to parádní oslava.
Všechno nejlepší, milá republiko!

Helena Rysová

3) Co byste zlepšili? 
Mnozí říkali, že není co zlepšovat, případně že by chtěli přidat více pro-
storu, což může být obtížné. Jídlo jim chutnalo, ale rádi by, kdyby bylo
k dispozici více nápojů, nebo alespoň míst, kde by se daly sehnat nápoje. 
Doufáme, že naše analýza příštím ročníkům pomůže. My osobně jsme si
benefici moc užily.
S letošní Beneficí pro školu se pojí i několik výjimečných příběhů. Jeden
z výherců top ceny v tombole, žák prvního stupně naší školy, se po
domluvě s rodiči této ceny zřekl ve prospěch školy. Také výtěžek z prodeje
Historického almanachu školy ve Všenorech byl celý věnován škole.

Sofie Militká, Salma Hojerová a Tereza Mašátová

Z dějin školy: 
Naše všenorská osmička



Vila Libuše patřila majiteli pražských biografů
Představujeme vám další slavnou všenorskou vilu. Nese jméno Libuše
a číslo popisné 250. Stojí na ploché terase jen mírně zvýšené nad dnešní
úroveň komunikace na poměrně úzké parcele poblíž jiné význačné vily
Hanka. Patří do skupiny vil postavených v letech 1880 – 1882 proti
někdejšímu hotelu Zdeňka. Stavebníkem byl Josef Martínek, jméno
architekta se nedochovalo. 

Na Libuši najdete klasicistní i novorenesanční prvky, uliční fasádu člení
římsy a pilastry. Přízemí a patro odděluje slepá kuželková balustráda.
Název vily je uveden v kartuši zhruba ve středu uliční fasády. Věž je již
provedena pouze náznakem – hlubokým risalitem v levé části hlavní
fasády. Zajímavým prvkem je přístavek se vstupem po pravé straně vily.
Patro zde tvoří dřevěná veranda, jejíž štít zdobí ornamentální řezba.
Pěkný pohled na původní vilu je na staré pohlednici, kterou najdete ve
fotogalerii na webových stránkách obce pod číslem 93. 

Původní dispozice zmizela s rozdělením na byty
V interiéru vily je dosud dochované původní dřevěné schodiště vesta-
věné mezi zdi. V přízemí vstupní haly se dochoval jednoduchý kachlový
krb s litinovou topnou vložkou. Vzhledem k pozdějšímu rozdělení vily
na byty se původní dispozice vily nedochovala. 

K vile patří drobná stavba u silnice. Její přízemí je dnes upraveno jako
garáž, nad ní je otevřený dřevěný altán. Vstup do altánu je ze zadní

strany ze zahrady. Zahrada je přístupná pěšinou s četnými serpenti-
nami. Leží v poměrně příkrém svahu, který začíná stoupat ihned za
vilou.

Významné období vily začalo ve třicátých letech minulého století, kdy
vilu zakoupil Stanislav Drážný. Vlastnil síť pražských biografů, jako byla
kina Rokoko, Slavia, Tatra a Modřany. V té době jej ve Všenorech často
navštěvovala herečka Helena Bušová, vystupovala především na
divadle, ale zahrála si menší role ve čtyřech desítkách filmů. Po boku
Vlasty Buriana se objevila ve filmu Tři vejce do skla. V roce 1949 odjela
natáčet do Londýna, v Anglii se provdala za pilota RAF Karla Kasla, zpět
se již nevrátila. 

Rodině zůstala holá místnost
Filmový průmysl včetně kin byl znárodněn v roce 1949. Stanislava Dráž-
ného nový režim perzekvoval a nakonec skončil ve vězení, zatímco do
vily stát dosadil nucené nájemníky. Rodině majitele zůstala pro rekreaci
jediná holá místnost. Poslední nájemník opustil vilu v roce 1988. Vila je
nadále v majetku rodiny Drážných, která se angažuje například v míst-
ním fotbalovém klubu. 

Před několika lety začala kompletní rekonstrukce vily. Hotova je oprava
střechy a fasád vily. Začala oprava garáže a na ní stojícího dřevěného
altánu. Hodně práce ještě zbývá v interiérech domu.

M. Lehovec

Všenorské vily – Vila LIBUŠE

HISTORIE
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VŠENORY AKTUÁLNĚ

SPOLEČNÉ ZPÍVÁNÍ V KOSTELE
Neděle 16. prosince od 17 hodin
Společný zpěv koled a dalších vánočních písniček, k němuž se můžete v kostele
svatého Václava přidat i vy, pod taktovkou Markéty Baudyšové ze všenorské
základní školy

PŘEDVÁNOČNÍ KONCERT
Neděle 16. prosince 2018 od19:30
Sál Vladimíra Holana, budova OÚ Všenory, vstup volný
Účinkují Pavel Nechvíle, Milan Vavřínek, Ondřej Kameš a Marek Novák, na pro-
gramu bude výběr z díla W. A. Mozarta, J. Haydna, A. Vivaldiho a O. Respighiho

VÁNOČNÍ ZPÍVÁNÍ VE ŠKOLE
Středa 19. prosince v 18 hodin ve škole 
Tradiční společné zpívání žáků školy a jejich rodičů, na programu budou koledy
a další vánoční písně, díky nimž se všichni mohou naladit na Vánoce. 

BETLÉMSKÉ SVĚTLO 
V naší vesnici ho budete moci získat 23. prosince
hned na dvou místech – buď ráno v kostele po mši
(od 8.50 do 9 hodin) nebo odpoledne na Burze, kde
se koná tradiční skautská akce pořádaná místním
skautským střediskem organizace Junák – Český
skaut. Skauti ze střediska Přístav Dub Všenory ho zde
pod heslem Pokoj ve mně – pokoj s tebou budou
rozdávat od 15 hodin. Odnesete si Betlémské světlo,
zazpíváte koledy, posilníte se svařákem a teplým
čajem. S sebou si přineste: svíčku nebo lucerničku
a hrneček.                                              Zuzana Bacíková

SVÁTEČNÍ ODPOLEDNE V KAPLI
Sobota 29. prosince 2018, 13 – 15.30 hodin
Na komentované prohlídky kaple svatého Jana Křti-
tele spojené s ochutnávkou svařeného vína zve
Obec Všenory.

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2019
Sobota 5. ledna 2019, 
10 až 17 hodin
Mezi 1. až 6. lednem proběhne tří-
králová sbírka pořádaná Charitou České republiky.
Jako každý rok, budou skupinky koledníků prochá-
zet městy a obcemi a do označených pokladniček
vybírat příspěvky, jež budou použity na podporu
lidem v tíživé situaci, nemocným, hendikepovaným,
seniorům a matkám s dětmi v tísni.
U nás ve Všenorech můžete jejich návštěvu čekat
v sobotu 5. ledna, kdy budeme s koledníčky z řad vše-
norských dětí a skautů koledovat mezi 10 a 17 hodi-
nou. Úspěch celé sbírky vždy závisí na štědrosti nás
všech, prosíme tedy nejen o laskavý přístup k malým
koledníkům, ale i o vědomí toho, že většina příspěvků
zamíří k potřebným lidem v naší farnosti. 
Pro ty, kdo by nám chtěli pomoci – obracejte se na
koordinátory: 

Za Charitu Řevnice Petr Komárek 724 370 941

Za všenorskou sbírku

Lucie Kölbersberger 731 765 673

VYSTOUPENÍ DĚTÍ Z HUDEBNÍCH KROUŽKŮ SVČ
17. ledna, 6. a 7. února 2019 vždy od 17.30 a 19 hodin, 
Clubkino, Černošice, Fügnerova 263

VŠENORY VE FILMU
Úterý 29. ledna 2019 od 18 hodin
Kulturní a historický výbor spolu se Všenorskou knihovnou
pořádají společně projekci filmů vzniklých při přesunu sochy
sv. Václava z původního místa v bývalém parku Teyrovských
k sochaři Petru Váňovi a z jeho ateliéru v Dobřichovicích před
kostel sv. Václava. Krom filmu můžete čekat i zasvěcený
komentář. 

VŠENORSKÝ MASOPUST
Bude se konat v únoru na návsi, přesný termín zatím není
znám.

TIPY NA AKCE
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Volavka popelavá, královna zimy v šedém hávu
Možná už jste ji taky zahlédli. Láká ji řeka bohatá na potravu,
která ani v zimě většinou nezamrzá. Řeč je o volavce pope-
lavé. Celé desítky jich můžeme vidět posedávat na vzrostlých
stromech pod Hladkou skálou, kam lidé nemůžou, ale volavky
tam mají výborný výhled široko daleko. Jsou to velmi inteli-
gentní a opatrní ptáci – na člověka si dávají pozor a vědí proč.

Řeka je ideálním útočištěm jak pro volavku, tak i další druhy u nás zimu-
jících vodních ptáků, jako jsou labutě, racci, husy či kormoráni. Jakožto
rybožraví predátoři jsou volavky popelavé spolu s kormorány, vydrami
a norky na černém seznamu rybářů, kterým pijí krev kvůli škodám na
rybách. Na obranu popelavek je nutno dodat, že preferují ryby ve špatné
kondici, tedy zraněné, nemocné a mrtvé. 

Mají rády hraboše
Přítomnost volavky na rybníku či rybochovném zařízení tak často může
signalizovat, že se rybám v chovu nedaří a uhynuly by i tak, bez „pomoci“
volavky. Krom ryb patří do volavčího jídelníčku také drobní savci, oboj-
živelníci, plazi, ptáci, hmyz a další bezobratlí − poměrné zastoupení jed-
notlivých složek potravy se liší v závislosti na lokalitě, ročním období,
stavu vody a dostupnosti potravy. V letech, kdy dochází ke gradaci popu-
lací hrabošů, můžou savci tvořit až 90 procent potravy volavek. Pokud
tedy někdy uvidíte volavku popelavou, jak se brodí místo řeky ornicí,
věřte, že dobře ví, co dělá, a že asi zrovna bude sezóna hrabošů. 

Jak už bylo zmíněno, popelavka je pták brodivý, loví tedy pouze v mělké
vodě. Kořist chytá pomocí velmi ostrého špičatého zobáku bleskury-
chlým pohybem hlavy. Pro volavky typický esovitě stočený krk totiž
zastává funkci „stlačené pružiny“, jež při uvolnění vymršťuje zobák jako
harpunu. Preferuje ryby o velikosti 10 cm, ale dokáže ulovit až 30 cm
kusy. 

Aby si zachovala ideální volavčí míry (výška asi metr, váha 1-2kg) potře-
buje denně spořádat zhruba 0,5 kg potravy. Sehnat tolik masa každý
den není legrace a tak se může stát, že zejména v tuhé zimě, kdy vodní
toky úplně zamrznou, můžou volavky zůstat o hladu. Volavky jsou si
tohoto problému zjevně vědomy, neboť dvě třetiny naší populace
odlétá na zimu na jih, do Středomoří. U nás naopak tráví zimní dovole-
nou volavky ze Skandinávie a Ruska, kterým naše zimy připadají pří-
jemně teplé. 

Kdy je čekají námluvy?
A jak vlastně vypadá soukromý život volavky popelavé? Námluvy začí-
nají hned časně zjara, po návratu ze zimovišť, a probíhají podobně jako
u lidí. Samec se všelijak naparuje a nakrucuje, čechrá si peří a otvírá si
zobák, až přiláká tu pravou a jedinou. Po krátké romanci přichází fáze
praktická a řeší se společné bydlení. Volavky hnízdí v koloniích, na
mohutných stromech v okolí rybníků, řek a bažin (nově také v rákosí).
Vhodné místo pro hnízdění si vybírají hned, jak se dají do kupy, není na
co čekat. Volavky, které u nás zůstávají celoročně tak mají výhodu první
volby, a mohou si vybrat tu nejlepší větev nebo hnízdo z minulé sezóny.
Hnízdo buduje pár volavek společně, z větví, stonků rákosin a dalšího
materiálu, často také využije starého hnízda, které vylepší a zvětší.
Hnízda volavek tedy s lety postupně rostou a stávají se z nich poměrně
ambiciózní architektonická díla. 

Do těchto skvostů přírodního stavitelství pak volavky v dubnu až květnu
nakladou 4-5 modrozelených vajec. Rodiče sedí na vejcích na střídačku
zhruba 25 dní a další 2 měsíce ještě nosí potomstvu potravu. Pak už jsou
mladé volavky samostatné a je na čase vylétnout z hnízda. Pokud
budou chytré jako rodiče a lidem se vyhnou, mohou se dožít až krás-
ných 24,5 let. Tereza Mináriková
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n Zájemci o adventní zpovídání mohou
využít možnost setkání s knězem ve Vše-
norech v pátek 14. prosince od 19 hodin
v kostele, mše se ten den konat nebude. 

n Tak jako každý rok budou během vánoč-
ních svátků v kostele instalovány jesličky. Ty všenorské
byly pořízeny a instalovány v roce 1950 páterem Franti-
škem Burianem. Původně byly umístěny na místě takz-
vaného Božího hrobu. Po úpravě prostoru na zpovědní
místnost v roce 1994 jsou jesličky každoročně o vánocích
stavěny na levé straně chrámové lodi. Na dřevěné desce
je umístěno 19 postav - sv. Josef s Marií a Ježíškem ulo-
ženým v jesličkách, pastýři, mudrci, nechybí slon, vel-
bloud, kůň, pastýři a ani ponocný. Jesličky s výkladem
budou k vidění ve středu 26. prosince od 14 do 16 hodin. 

n V pátek 28. prosince se od 15 do 17.30 na faře v Řevnicích
koná Vánoční setkání seniorů naší farnosti

Křesťanské
Vánoce 

Ačkoli žijeme naše hektické životy a málokdy máme čas zpomalit, snad vždycky nás zaujmou staré fotky nebo vzpomínky
pamětníků. A proto bychom jako obec rádi vyzvali všechny starší Všenoráky, aby nám povyprávěli, jak se tady žilo za jejich
mládí. Budeme moc rádi, když se nám ozvou – rádi bychom jejich vyprávění zaznamenali, ať už psanou formou nebo na
audiozáznam. Výsledkem může být rozhovor nebo článek ve Všenorském zpravodaji. Nebudete kvůli tomu muset nikam
chodit, rádi přijdeme za vámi. 

Zájemci se mohou ozvat na telefon 602 376 290 nebo na mailovou adresu starostka@vsenory.cz

Poděkování za sponzorské dary
Již několik let se Svaz tělesně postižených stará o postižené a nemocné
důchodce na celém okrese Praha –západ. Ve Všenorech se touto činností
zabývá paní Helena Andělová. Díky její obětavosti se uskutečňují nejen
pro tělesně postižené, ale i pro důchodce, rekondiční pobyty po celé
České republice i v zahraničí. V roce 2018 proběhly rekondiční pobyty
v lázních Mšené a v Sezimově Ústí. 

Nemalý příspěvek pro členy svazu nám poskytuje divadlo Broadway
v Praze, které nám nabízí vstupenky na divadelní představení se
slevou nebo jako sponzorský dar. V neposlední řadě chceme poděko-
vat obci Všenory za poskytnutí sponzorského daru. 

Vlasta Macourková, Svaz tělesně postižených

Šili jste u Podolské? Zkuste najít fotografie
V historické budově Uměleckoprůmyslového musea probíhá od srpna
velmi úspěšná výstava Hana Podolská, legenda české módy. Kdo by
neznal kultovní salon první republiky, kde šila nejen pražská sme-
tánka, ale i střední vrstva, a jejíž modely si leckterá filmová hvězda
oblékla do filmů, které si dnes s nostalgií pouštíme. Doba zimy je čas,
který trávíme více doma, navštěvujeme se a vzpomínáme. Proto vás
prosíme, zkuste zavzpomínat v kruhu rodiny a přátel, projít staré foto-
grafie či pozůstatky šatníků maminek a babiček. Sbíráme vzpomínky
do alba Šili jste u Podolské? Můžete je posílat na email
podolska.album@upm.cz nebo poštou na adresu Hana Podolská,
UPM, ul. 17. listopadu 2, Praha 1, 110 00.

A pro ty, kteří mají rádi styl první republiky malé upozornění. Výstava
trvá pouze do 20. ledna 2019. Můžete ji spojit i s návštěvou další expo-
zice Krásná jizba 1927 – 1948/ Design pro demokracii, jež je zaměřena
na užité umění této doby. Vše v prostorách historické budovy na
adrese Uměleckoprůmyslové museum, 17. listopadu 2, Praha 1.

VÝZVA: Pojďme si vyprávět, jak se u nás žilo dříve
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